

المجلة الجزائرية للعلوم السياسية والعلاقات الدولية



ISSN 1111-2115

دورية علمية دولية محكمة، تصدرها
كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية - جامعة الجزائر 3

محتوى العدد

المقالات

■ نظام حماية المعلومات السرية بموجب اتفاقية الأسلحة الكيميائية لعام 1993: تحديات الثقة والفعالية

د. محمد مختار دريدي

■ التعاون الأوروبي-المتوسطي في ظل الأزمة الاقتصادية العالمية: دراسة في الانعكاسات الاقتصادية، 2008 - 2012

سعيد سايل

■ الهجرة غير الشرعية نحو الجزائر: حقيقتها، نتائجها ومحاربتها

أ.د محمد مجدان

■ الانسحاب الأمريكي من العراق سنة 2011: دراسة في الأسباب والنتائج

حنان رزايقية

قراءة في كتاب

■ «التاريخ السياسي للجزائر»، للأستاذ الدكتور عمار بوحوش

أ.د وليد عبد الحي

إصدارات جديدة

■ عولمة علم السياسة: المفاهيم، المناهج والمقاربات

أ. د عامر مصباح

المجلة الجزائرية للعلوم السياسية والعلاقات الدولية



دورية علمية دولية محكمة، تصدرها
كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية-جامعة الجزائر 3

العدد السابع
ديسمبر 2016

الرقم الدولي المعياري للدورية
ردمد : 1111-2115
الإيداع القانوني : 121-2014

المراسلات

العنوان :
الدولية
هيئة تحرير المجلة ، كلية العلوم السياسية والعلاقات

11 شارع دودو مختار ، بن عكنون ، 16028

(ص ب: 62 ، الأبيار) - الجزائر

البريد الإلكتروني: journal.psir@gmail.com

الموقع الإلكتروني: www.univ-alger3.dz

أنجز طبعه على مطابع

ديوان المطبوعات الجامعية

1، الساحة المركزية - بن عكنون

الجزائر

© حقوق الطبع والنشر محفوظة لكلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية
تعبير المواد المنشورة عن وجهات نظر وآراء كاتبها ولا تتحمل المجلة
أو المؤسسة التي تصدرها أية مسؤولية في ذلك

المجلة الجزائرية للعلوم السياسية والعلاقات الدولية

- الرئيس الشرفي للمجلة: أ. د رابح شريط
مدير جامعة الجزائر 3

- مدير المجلة مسؤول النشر: أ. د محمد خوجة
عميد كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3

الهيئة الشرفية

- أ. د عمار بوحوش (كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3)
أ. د كليمنت. م. هنري (جامعة تكساس أوستن، الولايات المتحدة الأمريكية)
أ. سكينه دامية (كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3)

هيئة التحرير

مدير التحرير: أ. د محمد سليم قلالة

الأعضاء: د. بن طيبيل دورية
د. غازلي عبد الحليم

المجلة الجزائرية للعلوم السياسية والعلاقات الدولية

اللجنة الاستشارية

- أ. د سالم برقوق (كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3)
- أ. د اسماعيل ديش (كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3)
- أ. د والحاج فرديو (كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3)
- أ. د بلقاسم إيراتني (كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3)
- أ. د مسعود شعنان (كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3)
- أ. د عبد العزيز جراد (كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3)
- أ. د عبد القادر محمودي (كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3)
- د. مختار مزراق (كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3)
- د. عبد الكريم نايت عبد الرحمن (كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3)

لجنة القراءة

- أ. سكينه دامية (كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3)
- أ. بشير روابحية (كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3)
- أ. د مصطفى بن عبد العزيز (كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3)
- أ. د حسين بوقارة (كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3)
- أ. د محمد نصر الدين قريش (كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3)
- أ. د شبيبة العايب (كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3)
- أ. د سفيان صخري (كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3)
- د. عبد النور بن عنتر (جامعة باريس 8، فرنسا)
- د. نبيلة بودي (كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3)
- د. مليكة بوجيت (كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3)
- د. سعاد شليغم (كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3)
- د. دالغ وهيبة (كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3)
- د. سعيد قاسمي (كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3)
- د. ليندة لطاد (كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3)
- د. مولود مسلم (كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3)
- د. كنزة مغيث (كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3)
- د. خالد منة (مركز البحث في الاقتصاد التطبيقي من أجل التنمية، الجزائر)
- د. أمينة رباحي (كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3)
- د. تبيغزة زهرة (كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية، جامعة الجزائر 3)
- د. إدوارد سولير (مركز الدراسات الدولية والتوثيق ببرشلونة، إسبانيا)

المجلة الجزائرية للعلوم السياسية والعلاقات الدولية

المجلة الجزائرية للعلوم السياسية والعلاقات الدولية دورية علمية دولية محكمة نصف سنوية، صدر أول عدد لها سنة 1984، تهدف إلى تنمية الدراسات النظرية والتطبيقية في مجال تخصصها، من خلال نشر الأوراق البحثية ذات الجودة العلمية، كما تعنى بعرض ملخصات الرسائل الجامعية التي تمت مناقشتها وإجازتها، وقراءة للكتب المتميزة والتقارير الجديدة. بالإضافة إلى نشر أعمال المنتقيات والمحاضرات والندوات وورش العمل التي تنظمها كلية العلوم السياسية والعلاقات الدولية.

وبهذه الصفة تسعى المجلة إلى أن تكون وسيلة اتصال وتبادل للمعارف والخبرات بين نخبة الباحثين في مختلف الجامعات الوطنية والأجنبية، وآلية للتعريف بنشاط مخابر وفرق البحث المختصة في العلوم السياسية والعلاقات الدولية على الصعيدين الوطني والدولي.

كما يكمن الهدف الرئيس من إصدار المجلة في تطوير تخصص العلوم السياسية ليصبح حقلا علميا مستقلا عن التخصصات الأخرى، إن بمناهجه أو مواضيعه أو الغايات التي يسعى لتحقيقها.

وفي مقام ثان، أن يتم ربط النتاج العلمي والفكري الخاص بهذا الحقل بالواقع السياسي الاقتصادي والاجتماعي والبيئي، في نطاق انفتاح الجامعة على المحيط الخارجي وإسهامها في مجهودات التنمية الوطنية.

شروط النشر

- ◆ تقبل المجلة الدراسات والبحوث والمقالات في موضوع تخصصها والتي تتوفر فيها الشروط المتعارف عليها في المجلات العلمية، الأكاديمية كأصالة الموضوع واعتماد المنهج العلمي وسلامة اللغة وأسلوب البحث
- ◆ أن تكون مبتكرة ولم يسبق نشرها ولم ترسل للنشر إلى جهات أخرى
- ◆ يجب أن تكون حجم المادة المرسلة للنشر بين 3000 و4500 كلمة بما فيها قائمة المراجع والهوامش أي (بين 10-15 صفحة بمعدل 300 كلمة/صفحة)، وضرورة إرفاقها بملخصات باللغات الثلاث (العربية والفرنسية والإنجليزية) بما لا يتجاوز 110 كلمة لكل ملخص، مع ذكر من 3 إلى 5 كلمات مفتاحية. تكتب النسخة باللغة العربية وفق برنامج (Microsoft Word) بخط (Simplified Arabic) مقاس 14، أما باللغة الأجنبية بخط (Times New Roman) مقاس 12. وأن تتضمن الصفحة الأولى اسم ولقب الباحث ودرجته العلمية ورتبته المهنية وبريده الإلكتروني
- ◆ تخضع الأعمال المرسلة بعد الفحص الأولي لهيئة التحرير إلى تحكيم من قبل خبراء وباحثين من ذوي الاختصاص بناء على قاعدة التقييم المزدوج وبطريقة سرية، ويخطر أصحابها بالرد قبولاً أو رفضاً أو بطلب تعديلات عن طريق البريد الإلكتروني
- ◆ لا تُردُّ المادة المرسلة إلى أصحابها، سواء نشرت أم لم تنشر.

المقالات

- | | | |
|------------|--|--|
| 01
مكرر | د. محمد مختار دريدي
كلية العلوم السياسية
والعلاقات الدولية.
جامعة الجزائر 3 | نظام حماية المعلومات السرية
بموجب اتفاقية الأسلحة الكيميائية
لعام 1993: تحديات الثقة والفعالية
(باللغة الإنجليزية) |
| 01 | سعيد سايل
كلية العلوم السياسية
والعلاقات الدولية.
جامعة الجزائر 3 | التعاون الأوروبي-المتوسطى في ظل
الأزمة الاقتصادية العالمية: دراسة
في الانعكاسات الاقتصادية، 2008 -
2012
(باللغة العربية) |
| 25
مكرر | أ. د محمد مجدان
كلية العلوم السياسية والعلاقات
الدولية. جامعة الجزائر 3 | الهجرة غير الشرعية نحو الجزائر:
حقيقتها، نتائجها ومحاربتها
(باللغة الإنجليزية) |
| 39 | حنان رزايقية
كلية العلوم السياسية والعلاقات
الدولية. جامعة الجزائر 3 | الانسحاب الأمريكي من العراق سنة
2011: دراسة في الأسباب والنتائج
(باللغة العربية) |

قراءة في كتاب

- 67 أ. د وليد عبد الحي
جامعة اليرموك . الأردن
«التاريخ السياسي للجزائر» للأستاذ
الدكتور عمار بوحوش
(باللغة العربية)

إصدارات جديدة

- 81 أ. د عامر مصباح
كلية العلوم السياسية والعلاقات
الدولية ،
جامعة الجزائر 3
عولمة علم السياسة: المفاهيم ، المناهج
والمقاربات
(باللغة العربية)

تتضمن المجلة في عددها السابع مجموعة من الأبحاث المنجزة من قبل باحثين جزائريين ، كما أنها فتحت المجال لباحثين أجانب سعوا إلى إنتاج ومناقشة مواضيع ذات صلة بتوجهات وانشغالات المجلة . وقد توزعت هذه المساهمات على عدد من الأقسام جاءت كما يلي:

يستهل العدد بقسم مخصص للمقالات ، وقد اشتمل أربعة مقالات تناولت مواضيع مختلفة خصص أولها لدراسة نظام حماية المعلومات السرية بموجب اتفاقية الأسلحة الكيميائية لعام 1993 ، بالنظر إلى أن هذا النظام هو أحد أهم الجوانب التي تتناولها الاتفاقية علاوة على أهميته الحاسمة للتحقق الفعال من الامتثال لأحكامها . أكد صاحب المقال أنه وعلى الرغم من أن نظام حماية السرية في اتفاقية الأسلحة الكيميائية جاء متكاملا وصارما ، فإن الإشكالية تبقى مطروحة حول مدى فاعليته أثناء التنفيذ العملي ، وما إذا كان يستجيب فعلا لانشغالات الدول الأطراف وأصحاب المصلحة .

يحمل المقال الثاني عنوان ”التعاون الأوروبي-المتوسطي في ظل الأزمة الاقتصادية العالمية: دراسة في الانعكاسات الاقتصادية» . أكد صاحب المقال أنه وبسبب العولمة المالية والاقتصادية متشابكة المصالح ، سرعان ما انتقلت الأزمة الاقتصادية لعام 2008 للمنطقة الأوروبية - المتوسطية بفعل التداخلات المالية والاقتصادية الموجودة بين أوروبا والولايات المتحدة الأمريكية ، لتؤثر على التعاون بين ضفتي المتوسط ، حيث تسببت في تراجع الاستثمارات الأوروبية في بلدان جنوب المتوسط ، ناهيك عن تراجع تحويلات المهاجرين المالية من أوروبا لهذه البلدان ، إضافة لتأثيرات أخرى منها تصاعد العنصرية اتجاه الجاليات الجنوب متوسطية في أوروبا .

أما المقال الثالث ، فيتناول تحليل موضوع الهجرة غير الشرعية إلى الجزائر ، محاولا الكشف عن واقعها وتداعياتها السلبية على أمن واستقرار الدولة ، كما عمل المقال على تبيان مختلف السياسات

والإجراءات التي سلكتها الجزائر من أجل مواجهة هذه الظاهرة والحد من خطورتها، وخلصت الدراسة إلى نتيجة مفادها أنه لا بد من تكاتف الجهود المحلية والإقليمية والدولية لمواجهة ظاهرة الهجرة غير الشرعية والحد من خطورتها وتوسعها، إذ لا تستطيع أي دولة بمفردها القيام بذلك، لأن هذه الظاهرة أصبحت ذات صبغة عالمية في توسعها وفي تهديداتها وأخطارها كذلك.

أما المقال الأخير، فقد اهتم بتحليل مسألة الانسحاب الأمريكي من العراق وتداعياته على المنطقة، هذا الانسحاب الذي كان نتيجة حتمية لفشل السياسات الأمريكية المتبعة في العراق منذ سقوط بغداد وحتى الانسحاب العسكري الكامل. أكد المقال أن الانسحاب الأمريكي من العراق كانت له نتائج وتداعيات وخيمة على العراق والشرق الأوسط والعالم بصفة عامة، لما خلفه من فراغ أمني كان فرصة لنمو وانتشار الجماعات الإرهابية التي أوجدتها سياسة المحتل الذي هدم كل مقومات الدولة العراقية، ثم جاء الانسحاب ليجعلها تظهر بشكل لم يسبق له مثيل.

يتمثل الجزء الثاني من هذا العدد في قسم "قراءة في كتاب" والذي خصص لكتاب الأستاذ الدكتور عمار بوحوش الذي يحمل عنوان "التاريخ السياسي للجزائر" المقسم إلى جزئين: تناول الجزء الأول منه تاريخ الجزائر من البداية وإلى غاية 1962، بينما خصص الجزء الثاني من الكتاب للفترة الممتدة من 1962 إلى وقتنا الحاضر.

أخيراً، يأتي القسم الخاص بالإصدارات الجديدة لأساتذة الكلية والذي قام بتقديم كتاب الاستاذ الدكتور عامر مصباح، والذي يحمل عنوان "عولمة علم السياسة: المفاهيم، المناهج والمقاربات" الصادر عن دار الكتاب الحديث في القاهرة، سنة 2016.

هيئة التحرير



THE ALGERIAN JOURNAL OF POLITICAL SCIENCES AND INTERNATIONAL RELATIONS

An International scientific peer-reviewed journal issued by
The Faculty of Political Sciences and International Relations-University of Algiers 3

Issue Contents

Articles

- **System for the Protection of Confidentiality under the 1993 Chemical Weapons Convention: Challenges of Confidence and Effectiveness**
Dr. Mohammed Mokhtar Dridi
- **Euro-Mediterranean Cooperation During the World Economic Crisis: A Study of the Economic Effects 2008-2012**
Said Sail.
- **Illegal immigration towards Algeria: Its Reality, Consequences, and Fighting**
Pr. Mohamed Medjden
- **American Withdrawal from Irak: A Study of the Causes and Consequences**
Hanane Rezaiguia

Book-Review

- **Pr. Ammar Bouhouche, "The Political History of Algeria"**
Pr. Walid Abdelhay

New Publications

- **The Globalisation of Political Science: Concepts, Methods and Approaches.**
Pr. Mosbah Ameer.



THE ALGERIAN JOURNAL OF POLITICAL SCIENCES AND INTERNATIONAL RELATIONS

**An international scientific peer-reviewed journal issued by the Faculty
of Political Sciences and International Relations**

Seventh Issue

December 2016

International Standard Serial

Number (ISSN):1111-2115

Legal Submission: 121-2014

Correspondence

Address : Editing board, The Faculty of Political Sciences
and International Relations
11, Doudou Mokhtar street, Ben Aknoun 1628.
(PO box:62 El-Biar), Algiers.

Email: Journal.psir@ gmail.com

Web-site : www.univ-alg3.dz

Achevé d'imprimer sur les presses de:

L'OFFICE DES PUBLICATIONS UNIVERSITAIRES

1, Place Centrale, Ben Aknoun - ALGER

© All Publication Rights Reserved for the Faculty of Political Sciences
and International Relations

**The studies and articles express the ideas of their authors not those of the journal.
Thus, the editing board is not responsible for these ideas and views.**

- **Honorary President: Prof. Rabah Cheriet**

(Director, University of Algiers 3).

- **Director in Charge of Publication: Prof. Mohamed Khodja**

(Dean, Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers 3).

Honorary Committee

Prof. Ammar Bouhouche (Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers 3).

Prof. Henry.M.Clement (University of Texas at Austin, USA)

Sakina Damia (Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers 3).

Editing Committee

Director: **Prof. Mohamed Salim Kelala**

Members: **Dr Doria Bentebibel**

Dr Abdelhalim Ghazli

Advisory Committee

Prof. Salem Berkouk (Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers3).

Prof. Smail Debeche (Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers3).

Prof. Oulhadj Ferdiou (Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers3).

Prof. Belkacem Iratni (Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers3).

Prof. Messaoud Chaanán (Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers3).

Prof. Abdelaziz Djerrad (Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers3).

Prof. Abdelkader Mahmoudi (Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers3).

Dr. Mokhtar Mezrag (Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers3).

Dr. Abdelkrim Naït Abderahmane (Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers3).

Reading Committee

Mrs. Sakina Damia (Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers 3).

Mr. Bachir Rouabhia (Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers3).

Prof. Mustapha Benabdelaziz (Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers3).

Prof. Houcine Boukara (Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers3).

Prof. Mohamed Nasr Eddine Koriche (Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers3).

Prof. Choubeïla Laïb (Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers3).

Prof. Sofiene Sekhri (Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers3).

Pr. Abdennour Benantar (Paris 8 University, France).

Dr. Nabila Boudi (Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers3).

Dr. Malika Boudjit (Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers3).

Dr. Souad Chelighem (Faculty of Law and Political Sciences, University Kasdi Merbah, Ouargla).

Dr. Ouahiba Dalaa (Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers3).

Dr. Said Guesmi (Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers3).

Dr. Lynda Lettad (Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers3).

Dr. Mouloud Meslem (Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers3).

Dr. Kenza Meghiche (Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers3).

Dr. Khaled Menna (Research Center in Applied Economics for Development, CREAD, Algiers).

Dr. Amina Rebbahi (Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers3).

Dr. Zahra Tighza (Faculty of Political Sciences and International Relations, University of Algiers3).

Dr. Edward Saulière (The Barcelona Centre of International Studies, Spain)

About Us

The Algerian Journal of Political Sciences and International Relations is an international scientific peer-reviewed bi-annual journal. Its first edition appeared in 1984. Its aim is to develop academic researches in the field of politics and international studies, through publishing high quality papers and studies. It also aims at presenting summaries of dissertations and theses, valuable books and new reports, as well as presenting proceedings of seminars, meetings and study days organised by the Faculty of Political Sciences and International Relations.

Indeed, the review has the ambition to become a tool of communication and exchange of knowledge and expertise between researchers who belong to local and foreign academic institutions. It has also the ambition to become a means of promoting the work of laboratories and research centers which activate in Algeria and elsewhere.

Furthermore, there is a need to promote political science, as an autonomous academic field through specific topics and objectives.

Last but not least, the journal wishes to participate to the efforts made to enhance national scientific production in various domains and to adapt the university to its social, cultural and economic environment.

Publishing Conditions:

The journal accepts the studies and articles related to the field of politics and international relations discipline that meet the required standards, such as the originality of the topic, the use of appropriate methodology, and the accuracy of the writing style.

Articles should not have been previously published.

The length of the article should vary between 3000 and 4500 words, including the bibliography and the appendices (i.e. between 10 to 15 pages including an average length of 300 words per page). The abstract must be written in three languages (Arabic, French and English) in no more than 120 words per abstract. It should also include from 3 to 5 key-words. The Arabic copy should be written using (Microsoft Word), character (simplified Arabic), police 14, and the foreign languages copy must be written by (Times New Roman), police 12. The front page should include the researcher's name and surname, profession and e-mail address.

The articles will be examined by appropriate specialists and experts based on the principle of anonymous double evaluation. Authors will be informed by e-mail, whether their articles are accepted or not. If necessary, contributors are required to introduce changes to improve their researches.

Articles addressed to the editing board of the journal will not be sent back to their authors whether published or not.

Contents

Presentation

Articles

- System for the Protection of Confidentiality under the 1993 Chemical Weapons Convention: Challenges of Confidence and Effectiveness
(In English)
Dr. Mohammed Mokhtar Dridi
(Faculty of Political Sciences and International Relations. University of Algiers 3) 01 bis
- Euro-Mediterranean Cooperation During the World Economic Crisis: A Study of the Economic Effects 2008-2012
(In Arabic)
Said Sail.
(Faculty of Political Sciences and International Relations. University of Algiers 3). 01
- Illegal immigration towards Algeria: Its Reality, Consequences, and Fighting
(In English)
Pr. Mohamed Medjden
(Faculty of Political Sciences and International Relations. University of Algiers 3) 25 bis
- American Withdrawal from Irak: A Study of the Causes and Consequences
(In Arabic).
Hanane Rezaiguia
(Faculty of Political Sciences and International Relations. University of Algiers 3) 39

Book-Review

Pr. Ammar Bouhouche, "The Political History of Algeria" (In Arabic)	Pr. Walid Abdelhay (Yarmouk University, Jordan)	67
---	---	----

New Publications

The Globalisation of Political Science: Concepts, Methods and Approaches. (In Arabic)	Pr. Mosbah Ameur. (Faculty of Political Sciences and International Relations. University of Algiers 3)	81
---	--	----

Presentation

The seventh issue of the Algerian Journal of Political Sciences and International Relation gave the opportunity to Algerian researchers as well as to foreign scholars to contribute with various studies and analyses in the field of politics and international studies.

The content of this issue is divided into three main categories: Articles, book reviews and new publications.

The first section includes four articles devoted to various political topics: The first article deals with the system of protection of confidential information under the Chemical Weapons Convention of 1993, since it is one of the most important aspects addressed by the Convention, as well as its crucial importance for effective verification of compliance with its provisions. The author argues that although the Chemical Weapons Convention's confidentiality protection system is comprehensive and rigorous, the question remains about how effective it is in practical implementation and whether it actually responds to the concerns of States parties and stakeholders.

The next article is entitled: "Euro-Mediterranean Cooperation During the World Economic Crisis: A Study of the Economic Effects 2008-2012." This study argues that because of the effects of uthorizedd and the strong economic and financial correlation between United States and Europe, the financial crisis of 2008 rapidly spread to the Euro-Mediterranean zone deeply impacting cooperation between the two shores. It led to the withdrawal of European countries' investments from the south, the decrease of emigrants' financial transfers from Europe to their original countries in the Southern shore of the Mediterranean Sea, in addition to the strengthening of European barriers against legal and illegal emigration.

In the same vein, the third article treats of illegal immigration towards Algeria, with regard to the great increase of this phenomenon and its negative consequences on the security and stability of the country. The study presents a deep analysis of the different measures and policies carried out by the Algerian state to confront and to fight illegal immigration, and concludes that it becomes

more than ever necessary to make more collective regional and international efforts to get to grips with this phenomenon.

The fourth and last article deals with the American withdrawal from Iraq in 2011. The author emphasises the catastrophic consequences of this withdrawal on Iraq, the Middle- East and the world, because of the resulting security void which constituted an opportunity to the spread of terrorism especially the organisation of the Islamic State in Iraq and Sham “ISIS”, which resulted from U.S destruction of all the Iraqi State fundamentals, and which developed in an unprecedented way after US military withdrawal.

The rubric “book review” of this issue is dedicated to the book of Professor Ammar Bouhouche entitled “The Political History of Algeria”, divided into two volumes: The first one treats of Algeria’s political history from the beginning until 1962, whereas the second one uthoriz Algeria’s political history since 1962 to nowadays.

Finally, the last part of this issue devoted to the “New Publications” of the teaching staff of the Faculty presents the book of Professor Ameer Mosbah entitled “The Globalisation of Political Science: Concepts, Methods and Approaches”.

The Editing Committee